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Ministerens forord 

Kære læser 

 

I Danmark har vi altid levet i tæt samspil med havet, fjordene og vandløbene. Ingen steder i 

landet er vi længere end 52 km væk fra den nærmeste kyst. Og på land bugter tusindvis af 

kilometer vandløb og store og små søer sig gennem hele det danske landskab. Samtidig er 

Danmark med 62 pct. landbrugsareal det mest opdyrkede land i hele Europa. Og for mig er 

det vigtigt, at vi både værner om vores natur, vores fjorde og vores vandmiljø samtidig med, at 

vi passer på et af verdens bedste landbrugserhverv.  

 

Den balance skal vi opnå ved hjælp af vores vandområdeplaner. De udarbejdes efter reglerne 

i�EU’s�vandrammedirektiv�og�gælder�for�6�år�ad�gangen.�Vi�er�lige�nu�i�gang�med�vandområ-

deplan 2. Og vi er kommet langt. Udledningerne af kvælstof til de danske vandområder er 

reduceret til under det halve i løbet af de sidste knap 30 år, og håndteringen af spildevand har 

også taget miljømæssige kvantespring. Landbruget har gjort en kæmpe indsats. Derfor er 

tilstanden i mange vandområder i dag betydeligt forbedret. Men vi er endnu ikke i mål. Og 

derfor ser jeg frem til arbejdet med den tredje vandområdeplanperiode.  

 

Hvad skal der så ændres fra 2. til 3. planperiode? 

 

For det første er vi ved at indfase et grundlæggende paradigmeskifte i reguleringen af land-

bruget. I stedet for at smøre indsatsen bredt ud efter et gennemsnitligt behov, gennemfører vi 

nu en målrettet regulering. Den sikrer, at vi i langt højere grad sætter ind overfor de land-

brugsområder, hvor der er det største behov for en reduktion af udledningen af næringsstoffer. 

Det giver mening – både for landbruget og naturen.  

 

For det andet bestilte regeringen i 2017 en international evaluering af de danske kvælstofmo-

deller, som bruges til at beregne vores miljøindsatser. Evalueringen viste, at vi på nogle områ-

der er rigtigt godt med, mens vi på andre områder skal styrke det faglige grundlag yderligere, 

så vi kan blive mere præcise. Dette er vi nu i fuld gang med, således at indsatsen kan koncen-

treres der, hvor behovet er størst. 

 

Som miljø- og fødevareminister forventer jeg mig meget af den nye tilgang. Men Miljø- og 

Fødevareministeriet kan ikke udforme den nye vandområdeplan uden bidrag udefra.  

Vi har brug for hjælp fra både borgere, virksomheder og interesseorganisationer, så vi kan få 

ideer til nye løsninger og nye virkemidler til gavn for vores fælles vandmiljø. Samtidig er det 

vigtigt for mig, at alle væsentlige data, som danner grundlag for indsatserne, lægges åbent 

frem. Alle skal kunne gennemskue, hvordan tilstanden i vores vandområder er, hvorfor den er 

sådan, og hvad der skal til, for at tilstanden forbedres. 

 

På de følgende sider kan du læse Miljø- og Fødevareministeriets forslag til proces og inddra-

gelse af interessenter frem mod en færdig vandområdeplan 3 for 2021-2027. 

 

Jeg glæder mig til at modtage alle jeres synspunkter. 

 

God læselyst! 

 

Jakob Ellemann-Jensen 

Miljø- og fødevareminister 
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